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Voorzieningen welzijnssector  -  Energiebesparingen

Het Vlaams Infrastructuurfonds voor Persoonsgebonden Aangelegenheden (VIPA) 
vertaalt de principes van duurzame ontwikkeling concreet naar instrumenten met 
betrekking op duurzaam bouwen die relevant zijn voor de toepassing ervan op de 
infrastructuur van welzijns- en verzorgingsvoorzieningen in Vlaanderen. Hierbij vertrekt 
het VIPA van de principes en de doelstellingen van de Vlaamse Regering die zijn 
opgenomen in de Vlaamse Strategie Duurzame Ontwikkeling. Op 12 januari 2017 werden 
dertien engagementen op het vlak van klimaat ondertekend door de minister samen met 
acht koepelorganisaties, het Vlaams Energiebedrijf (VEB) en het Departement Welzijn, 
Volksgezondheid en Gezin. Een daarvan is dat we streven om voor alle bestaande 
gebouwen in de sector naar een jaarlijkse energiebesparing van 2,09% te gaan tegen 
2030. Er werd vooropgesteld om deze maatregel in 2020 al een eerste keer te evalueren.

1. Werd de maatregel in 2020 ook effectief geëvalueerd? 

Indien ja, wat zijn de resultaten van deze evaluatie? Indien mogelijk, graag een 
overzicht van de resultaten per provincie. 

Indien niet, wanneer is de eerste evaluatie gepland?

2. De doelstelling zou in 2030 gehaald moeten worden. 

Ziet de minister dat op dit moment als een haalbare kaart?
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1. Om een adequate benchmarking te kunnen doen, waarbij je een beeld hebt van 
veranderingen in het patrimonium en externe randvoorwaarden die mogelijke 
wijzigingen in het verbruik kunnen motiveren, is een nulmeting noodzakelijk. Waarbij 
we op een bepaalde datum een foto maken van de context. Er is besloten om enkel de 
voorzieningen in de nulmeting mee te nemen die een VIPA-energiescan hebben 
uitgevoerd omdat enkel deze dataset zuiver genoeg is en de combinatie van deze data 
toelaat juiste conclusies te trekken over de gerealiseerde besparing. De evaluatie is 
met andere woorden lopende.
VEB heeft de nulmeting recent (01/03/2021) afgerond. De validatie van de dataset is 
lopende. Na de validatie is een rapportage van de cijfers op basis van verschillende 
parameters mogelijk. De nulmeting betreft het jaar 2018 en zal als ijkpunt worden 
gebruikt om besparingen op af te zetten. 288 voorzieningen hebben voor 1.144 
gebouwen bijkomende informatie voorzien voor de nulmeting. 
Door de bijkomende COVID-belasting voor de instellingen, hebben we de deadline voor 
aanvulling van deze gegevens verschillende keren uitgesteld om maximale respons te 
verkrijgen. 
Uiteindelijk hebben van de voorzieningen die een energiescan hebben aangevraagd 
ca. 75% deelgenomen aan de nulmeting.
De cijfers omvatten de energieverbruiken tem 2019. Voor 2020 hebben we dus nog 
geen data. Die verbruiksgegevens zijn eenvoudig nog niet volledig bekend. Het is pas 
na de meteropnames van 2021, dat alle verbruiken van 2020 bekend raken en dat de 
maatregel effectief geëvalueerd kan worden. Samengevat: de evaluatie is momenteel 
lopende.
Voor een eerste toelichting van de bovenstaande nog niet gevalideerde cijfers 
verwijzen we graag naar de parlementaire vraag 498 van 17 maart 2021 van Robrecht 
Bothuyne.

2. Momenteel hebben 13 % van de voorzieningen een energiescan uitgevoerd en heeft 
nog maar 5% van de voorzieningen klimaatsubsidies toegekend gekregen.

fig.1: % verdeling subsidietoekenning in aantal voorzieningen per sector voor de 5% 
voorzieningen met subsidietoekenning.

Op basis van het huidige bereik kunnen we dus stellen dat er nog werk aan de winkel 



is om de doelstelling van 2030 te halen. Zeker wanneer we de cijfers zoals meegedeeld 
in de parlementaire vraag 498 van 17 maart erbij nemen. Volgens de  cijfers komende 
uit de energiebalans die jaarlijks binnen VEKA wordt opgesteld, steeg het 
energiegebruik in 2018 met 6,15% ten opzichte van 2017. In 2019 daalde het 
energiegebruik met 0,19% ten opzichte van 2018. Wanneer we onze nog niet 
gevalideerde cijfers van de nulmeting bekijken, zien we wel een daling van 2,6% van 
2019 t.o.v. 2018.
Op basis van deze summiere cijfers zou men voorzichtig kunnen vermoeden dat het 
waardevol is om te blijven investeren in de klimaatsubsidies om de doelstellingen van 
2030 zeker te kunnen behalen.

We kunnen zeker concluderen dat de trein vertrokken is en dat de sector hierop 
gesprongen is. Zo zie je een continue opwaartse trend van aanvragen energiescans 
(zie fig. 2) en dit is ook zichtbaar voor de subsidieaanvragen.

Fig. 2: Tendens aanvragen energiescans van 2018 tot eind 2020, verdeeld over de 
sectoren. Wat momenteel een totaal van 13% van de voorzieningen dekt.
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